
 

ماجرای دیزلی بودن اتوبوس های برقی 

اتوبوس های تازه از راه رسیده برقی در تهران، از همان 
ابتدای راه، حتی در همین یکی دو سال اخیر که همه منتظر 
آمدنشان بودند، پر از حرف و حدیث بودند. حالا که بالاخره 
به تهران رسیدند، دیروز در خبری اعلام شد که این اتوبوس ها 
دیزلی هستند. این درحالی است که شرکت واحد اتوبوسرانی 
تهران، این خبر را دروغ اعلام کرده است. حالا باید ببینیم که 

در نهایت سرنوشت این اتوبوس ها چه خواهد شد. 
در همین راستا، شرکت واحد اتوبوسرانی تهران خبر دیزلی 

بودن اتوبوس های برقی را دروغ اعلام کرد. 
به گزارش مهر، شرکت واحد اتوبوسرانی تهران در اطلاعیه ای 
با اشاره به خبر دروغ دیزلی بودن اتوبوس های برقی تهران 
اعلام کرد: مردم تهران دیگر توان تحمل آلودگی هوا را ندارند. 
اینگونه اظهارات غیر مستند و خلاف کارشناسی خللی در 
حرکت پرشتاب برقی سازی حمل و نقل عمومی تهران وارد 

نخواهد کرد. 
جزئیات این اطلاعیه به شرح ذیل است: 

متخصصین  تأیید  از  پس  تهران  برقی  اتوبوس های   .۱
کمیته فنی اتوبوسرانی تهران، بازرسان  شهرداری تهران، 
سازمان ملی استاندارد و وزارت صمت و ناظران گمرک به 
تهران وارد شده اند. همچنین این اتوبوس ها دارای استاندارد 
E- Mark اروپا به عنوان اتوبوس های برقی  CCC چین و 
هستند. یعنی همه  آنها متوجه این موضوع نشده اند که این 

اتوبوس ها گازوئیلی است؟
۲. اتوبوس های تمام برقی تهران دوگانه سوز نیست! فقط 
یک موتور الکتریکی مجهز به باتری CATL LFP با ظرفیت 
۴٢٢.٨٧ کیلووات ساعت دارد که امکان پیمایش بیش از ٢٨۵ 
کیلومتر را تنها با استفاده از موتور الکتریکی برقی فراهم می کند؛ 

چه در تابستان و چه در زمستان!
۳. سیستم گرمایش این اتوبوس ها طبق مدل های جهانی 
و جهت افزایش بهره وری موتور الکتریکی آن، هم از طریق برق 
کار می کند و هم از طریق سوخت دیزل؛ مجدداً دقت کنید: 
تنها سیستم گرمایشی آن، نه موتور اتوبوس برقی! آب از طریق 
یک مشعل گرم شده و در فضای داخلی اتوبوس به چرخش 
در می آید. این سیستم گرمایش صرفاً یک آپشن برای دماهای 
زیر صفر بوده و جهت افزایش میزان پیمایش اتوبوس ها در 
کثر اوقات در شرایط  شرایط خاص پیش بینی شده و در ا

دمایی شهر تهران کاربردی ندارد. 
ک سیستم گرمایش اضطراری این اتوبوس ها  ۴. ظرفیت با
ک یک پراید! کدام عقل سلیمی باور  ۴٠ لیتر است؛ به اندازه با
ک ۴٠ لیتری حرکت می کند؟  می کند که اتوبوس برقی با یک با
ک اتوبوس های دیزلی تهران ٢٠٠ تا ٢۴٠ لیتر گنجایش  ظرفیت با
دارد.  بدیهی است که این حجم گازوئیل نه جهت نیروی 
محرکه که صرفاً بابت گرمایش مسافرین در شرایط خاص و 

نادر که قبلاً به آن اشاره شد کاربرد دارد. 
۵. سیستم های گرمایشی اتوبوس های برقی در سه ماه سرد 
سال، با این فرض که در تمام طول روز نیاز به گرمایش باشد، 

کمتر از ١٠٠٠ لیتر گازوئیل مصرف می کند. 
حال مقایسه کنید با یک اتوبوس دیزلی که در سال ۵۵000 
لیتر گازوئیل می سوزاند! یعنی میزان مصرف یک اتوبوس 
برقی برای گرمایش حدود ٢ درصد یک اتوبوس گازوئیلی برای 
پیمایش است. همین ٢ درصد هم با توجه به اثری که در 
افزایش پیمایش به ازای هربار شارژ دارد باز هم قابل تعدیل 
است.  ۶. ناوگان حمل و نقل عمومی شهر تهران به سرعت در 
حال برقی شدن است. مردم تهران دیگر توان تحمل آلودگی 
هوا را ندارند. اینگونه اظهارات غیر مستند و خلاف کارشناسی 
خللی در حرکت پرشتاب برقی سازی حمل و نقل عمومی 

تهران وارد نخواهد کرد. 

مشکلات بازنشستگان
بازنشسته تامین اجتماعی هستم و 78 سال سن دارم در 
حال حاضر تزریق ژل برای زانو برای ما نوشته اند ۱0 میلیون 
ج و  حقوق می گیرم چطور می توانم با این حقوق از پس خر
ج درمان و زندگی برآیم. در حال حاضر بازنشستگان  مخار
بانک ها هم حقوق هایشان خوب است و مزایای خوبی 
هم برای درمان و هم برای زندگی دارند لطفا به مشکلات 

ما رسیدگی کنید. 
مفاخری از تهران

تورم و گرانی 
خ مردم  تورم در جامعه روز به روز بیشتر خود را به ر
می کشد. از مسئولان تقاضا داریم که بیشتر به فکر مردم 
کمرشان زیر بار این همه  عادی در جامعه باشند زیرا 
مشکلات خم شده است. در حال حاضر هر خانواده ای 
فرزند محصل دارد و باید از پس خرج و مخارج مدارس فرزند 

خود نیز برآید. 
یک شهروند از تهران

بیمارستان میلاد
بیمارستان میلاد احتیاج به نظارت دارد. ساعت آمدن 
پزشکان خیلی دیر است وبیماران برای اینکه به دکتر 
مراجعه کنند باید مدت زمان زیادی را در بیمارستان به سر 
ببرند. ما در این بیمارستان برای گرفتن دارو با مشکلات 
زیادی مواجه هستیم. کارهای بیماران در این بیمارستان 

با تاخیر انجام می شود. 
عبدی از تهران

آرمان ملی – شفق محمدحسینی: چندروزی است که 
بچه مدرسه ای ها، لبخند به لب و تبلت یا گوشی تلفن به 
دست، تا دیروقت پای تلویزیون مانده و خانه نشین شده اند. 
، این بار آلودگی هوا نیست،  دلیلش هم مطابق ماه های اخیر
بلکه سرمای استخوان سوز تهران است و بادی که مدام بر این 
کستری می وزد. شهری که حالا چندروزی می شود که  شهر خا
ک را هم بالاخره بعد از روزها و هفته ها، تجربه کرده  هوای پا
گر در خیابانی در مرکز و یا حتی جنوب  است. به طوری که ا

تهران بایستید، تا آن سر شهر را خواهید دید. 
گر یک متر برف هم از  دهه شصتی ها حتما به یاد دارند، که ا
آسمان می بارید، کسی به فکر این بچه هایی که با چکمه های 
گر همان را هم داشتند، با بالاپوشی کهنه که  پلاستیکی، تازه ا
از خواهر و برادری که برایش کوچک شده و به آنها ارث رسیده 
بود، روانه مدرسه می شدند. آن هم در کلاس هایی سرد و 
دستکش که دیگر رویایی دور از دسترس بود! اما سنگ هم 
گر از آسمان می بارید، مدرسه ها تعطیل نمی شد. مثل امروز  ا
نبود که به دلایل مختلفی مدارس تهران، به خصوص در این 

شش ماه اخیر و فصل سرما تعطیل شده است. 
گر یادتان باشد، با شروع دوره همه گیری کرونا بود که  ا
ح شد و برگزاری  تعطیلی مدارس به شکل دنباله داری مطر
کلاس های آنلاین از همانجا شکل گرفت. کلاس های آنلاینی 
که خودم با چشمان خودم می دیدم که دانش آموزان با چه 
ترفندهایی معلم را به اصطلاح خودشان می پیچاندند! 
برادرزاده ام، زمان هایی که درسش را نخوانده بود، به محض 
اینکه معلم سوالی می پرسید، می گفت: خانوم صداتون قطع 
شده. خانوم. خانوم. معلم هم بی خیال این دانش آموز 
می شد و سراغ نفر بعدی می رفت. کرونا تمام شد و بچه ها به 
مدرسه نرفتن و به تعطیلات طولانی عادت کردند. مهم ترین 
دلیل بعدی آن هم پس از کرونا، آلودگی هوای تهران بود که 
، مدام بیشتر شد. اما امسال ناترازی انرژی  در سال های اخیر
هم به آلودگی هوا افزوده شد، تا دانش آموزان دلیل دیگری 
هم برای مدرسه نرفتن پیدا کنند. هرچند کلاس های درس 
به صورت غیرحضوری برای دانش آموزان برگزار می شود، اما 
والدینشان معتقدند که این کلاس ها کافی نیست و بچه ها به 

این وضعیت ماندن در خانه عادت می کنند. 

   تعداد روزهای آلوده
سال ۱۴00 تعداد روزهای آلوده به ۱۱۴و در سال ۱۴0۱، ۱70 روز 
آلوده در شهر تهران سبب تعطیلی مدارس شده است. این در 
حالی است که در سال ۱۴0۲ تعداد روزهای آلوده با مقدار کمی 

کاهش، به ۱0۲ روز رسید. 
اما این رقم در سال ۱۴0۳ و در حالی که هنوز چند هفته ای 
به پایان سال باقی است، به عدد ۱۴0 روز رسیده است. آلودگی 
هوا موجب شده است تا مدارس بیش از سال های گذشته با 
تعطیلی مواجه شوند. حالا ناترازی انرژی به معضلی تازه برای 

تعطیلی مدارس تبدیل شده است. 

   دلایل متعدد آلودگی هوا
هرچند دلایل آلودگی هوا یکی دوتا نیست و در طی شش ماه 
اخیر بارها علل آن را بررسی کردیم، اما تنها راه حل کوتاه مدتی 
که جواب داد، بادهایی بود که در سطح شهر وزیدن گرفت و 

راهکار دیگری جوابگوی این حجم از دود نبود. 

در همین راستا احمد طاهری، رئیس مرکز ملی هوا و تغییر 
اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست، در گفت وگو بامهر در 
خصوص نقش حمل و نقل عمومی در کاهش آلودگی هوا 
گفته بود: حمل و نقل به صورت کلی در آلودگی هوا، مخصوصاً 
در کلان شهرهایی مانند تهران و مشهد، نقش برجسته ای 
دارد. به طوری که در آینده، حدود ۶0 درصد از ذرات معلق 
لاینده ها از  لاینده های گازی مرتبط با انتشار آ و 80 درصد از آ

ناوگان حمل و نقل است. 
طاهری با بیان اینکه با انبوهی از تکالیف انجام نشده در 
ک مواجه هستیم؛ گفته بود: مهم ترین  اجرای قانون هوای پا
مواردی که هنوز به درستی پیگیری نشده شامل اسقاط 
خودروها، حمل و نقل عمومی و انرژی های تجدید پذیر 
است. به رغم تصویب قانون در این زمینه ها از 7 سال پیش، 
این موارد به درستی اجرا نشده و این مسئله عامل اصلی 

وضعیت کنونی آلودگی هواست. 

   ناترازی انرژی، دلیل تازه تعطیلی ها
، به خصوص با سردتر  ناترازی انرژی هم در ماه های اخیر
شدن هوا، از دلایل تازه تعطیلی مدارس بود. اتفاقی که تا 
پیش از امسال، نیفتاده بود و موجب اعتراض بسیاری از 
مردم نیز شده است. در مهر و آبان امسال، تنها در شهر تهران 
7 روز تعطیل بود؛ در آذر ۹ روز و در دی ۱۲ روز تعطیل بودند. 
وضعیت ناترازی انرژی و آلودگی هوا در بهمن هم ادامه 
کشاند.  کرد و ۴ روز در بهمن مدارس را به تعطیلی  پیدا 
کنون ۲ روز مدارس تعطیل  همچنین در ماه اسفند هم تا

بوده است. 
به طور کلی، مدارس شهر تهران در پنج ماه سال تحصیلی 
جاری حداقل ۳۵ روز تعطیل بوده و غیر حضوری اداره 
کثر  کنار بگذاریم؛ ا گر دماوند و فیروزکوه را  شده است. ا
کنار شهر تهران در  شهرستان های استان تهران هم در 

این روزها تعطیل بودند. 
اما مساله این است که در برخی مدارس، حتی به صورت 
نمی شود.  تشکیل  کلاس ها  هم  مجازی  و  حضوری  غیر 

که  گر تشکیل شود هم والدین دانش آموزان معتقدند  ا
اختلال در این کلاس ها کم نیست. بارها در میان کلاس، 
اینترنت قطع و وصل می شود و در نهایت هم کلاس درست 
و حسابی برگزار نمی شود. یک مساله دیگر هم این است که 
در خانواده هایی که بیش از یک دانش آموز در خانه دارند، 
گاهی کلاس ها تداخل پیدا می کند، که این هم خود مساله را 

پیچیده تر می کند. 
در بهمن و اسفند تعطیلی مدارس و ادارات همچنان ادامه 
داشت. به طوری که سه شنبه 7 اسفند، مدارس و ادارات 
۲۵ استان کشور تعطیل شده اند. تقریباً مدارس همه این 
استان ها روز قبل یعنی دوشنبه ۶ اسفند هم تعطیل بودند. 

   والدین ناراضی
هرچند دانش آموزان از این تعطیلی های گاه و بی گاه، 
خوشحال و راضی هستند، اما والدینشان معتقدند که در 
نهایت دود این تعطیلی ها به چشم خود دانش آموزانی 
می رود، که عادت کرده اند، حداقل در سال تحصیلی کنونی، 
هرچند روز یکبار بالاخره به یک دلیلی مدارسشان تعطیل 
گر بیمار شوند هم باز دلیلی مضاعف  باشد، تازه این وسط ا
برای مدرسه نرفتن دارند. این مساله سبب شده است که 
دانش آموزان به درس و مدرسه بی میل شوند و یا آن شور و 
شوقی را که باید، نداشته باشند. این مساله سبب شده است 
، وضعیت تحصیلی دانش آموزان نیز با  که در سال های اخیر
چالش هایی روبه رو شود، به طوری که میانگین پایین معدل 
دانش آموزان هم مزیدی بر این علت بود. حالا در هفته های 
پایانی سال، با سرد شدن هوای تهران، مشخص نیست که در 
چند هفته باقی مانده چند روز این دانش آموزان به مدرسه 
خواهند رفت. هرچند برخی از آنها معتقدند که بالاخره یک 
گر  دلیل برای مدرسه نرفتن پیدا خواهند کرد. خود شما هم ا
بودید، چگونه میان این همه روزهای تعطیل، شوق و ذوقی 
برای رفتن به مدرسه و درس خواندن پیدا می کردید؟ هرچند 
این دانش آموزان تنها به دلیل دلتنگی برای همکلاسی های 

خود دلشان برای مدرسه رفتن تنگ می شود. 
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روی خط آرمان ملی

در پنج ماه گذشته مدارس حداقل 35روز تعطیل بودند

دود   تعطیلی مدارس   در چشم آینده تحصیلی دانش آموزان

تداوم یخبندان و سرما در تهران 
اداره کل هواشناسی استان تهران از کاهش 
محسوس دما طی امروز و ماندگاری هوای سرد 
و یخبندان تا پایان هفته در سطح استان تهران 
کاوی الگوهای همدیدی و  خبر داد. بر پایه وا
بررسی نقشه های پیش یابی طی پنج روز آینده 
)سه شنبه 7 اسفندماه( آسمان استان تهران 
صاف تا قسمتی ابری در بعضی ساعات همراه 
با افزایش ابر و وزش باد پیش بینی می شود. 
بر همین اساس نیز کاهش محسوس دما تا 
چهارشنبه )8 اسفندماه( و ماندگاری هوای 
سرد و یخبندان تا پایان هفته در گستره استان 

مورد انتظار خواهد بود.

خبر خوش دولت برای کنکوری ها
سخنگوی دولت گفت: با تصویب شورای 
عالی آموزش و پرورش، پشت کنکوری های ۱۴0۳ 
و قبل از آن، نیازی به ترمیم نمره یا ایجاد سابقه 
برای پایه یازدهم ندارند. فاطمه مهاجرانی، 
سخنگوی دولت در حساب کاربری خود در 
شبکه ایکس نوشت: با تصویب شورای عالی 
آموزش و پرورش، پشت کنکوری های ۱۴0۳ و 
قبل از آن، نیازی به ترمیم نمره یا ایجاد سابقه 
برای پایه یازدهم ندارند. سهم تأثیر ۶0 درصدی 
سوابق تحصیلی آن ها صرفاً بر اساس سوابق 

پایه دوازدهم محاسبه خواهد شد.

یک کشته در برخورد  اتوبوس به کوه 
از برخورد یک  انتظامی سبزوار  فرمانده 
دستگاه اتوبوس مسافربری با کوه با یک کشته 
و ۱0 مصدوم در این شهرستان خبر داد.به 
کبر محمدزاده« بیان  گزارش پلیس، سرهنگ »ا
داشت: در پی اعلام مرکز فوریت های پلیسی۱۱0 
مبنی بر یک مورد حادثه رانندگی در محور 
، بلافاصله گشت تصادفات  اسفراین به سبزوار
به همراه نیروهای امدادی به محل حادثه 
اعزام شدند.وی افزود: با حضور ماموران در 
محل و در بررسی های اولیه مشخص شد یک 
دستگاه اتوبوس مسافربری با ۱۲ سرنشین که به 
مقصد تهران در حرکت بوده به دلایل نامعلومی 
از مسیر منحرف و با کوه برخورد کرده است. در 
گرد اتوبوس در صحنه  این حادثه متاسفانه شا
فوت و ۱0 نفر دیگر مصدوم، که توسط نیروهای 

امدادی به بیمارستان منتقل می شوند.

ادامه جست وجو برای کوهنورد 
گمشده در توچال 

تهران  استان  احمر  هلال  مدیرعامل 
کوهنورد در ارتفاعات  از مفقود شدن یک 
کنون و ادامه  توچال از روز ۴ اسفندماه تا
عملیات جست و جوی و نجات او خبر داد. 
به گزارش ایسنا، شاهین فتحی در این باره 
اظهار کرد: از روز ۴ اسفندماه، به دنبال اعلام 
مفقودی فردی ٤٧ ساله در ارتفاعات توچال، 
عملیات جست وجوی وی با تلاش تیم های 
، آتش نشانی و فدراسیون  امدادی هلال احمر

کوهنوردی آغاز شد.
 

هشدار پلیس در چهارشنبه آخرسال
جانشین فرمانده کل انتظامی کشور گفت: 
سال  آخر  چهارشنبه  در  پلیس  قرمز  خط 
مسدودکردن خیابان ها، میدان ها و ایجاد 
مزاحمت برای دیگر شهروندان است.به گزارش 
ایلنا، سردار قاسم رضایی افزود: هر ساله در 
چهارشنبه آخر سال، افرادی اقدام به تهیه و 
توزیع مواد محترقه غیرمجاز می کنند و شاهد 
هستیم که عده ای بر اثر انفجار ترقه مجروح 
یا حتی جان خود را از دست می دهند.وی به 
که برای شهروندان  کسانی  هنجارشکنان و 
ایجاد مزاحمت می کنند هشدار داد که اینگونه 
افراد بدانند با برخورد قاطع و قانونی پلیس 

رو به رو خواهند شد.

مصدومیت محیط بانان سفیدکوه 
مدیرکل حفاظت محیط زیست لرستان 
گفت: چند تن از محیطبانان منطقه حفاظت 
با  درگیری  در  خرم آباد  سفیدکوه  شده 
شکارچیان غیر مجاز در این منطقه مصدوم 
شدند.به گزارش ایلنا، کامران فرمان پور اظهار 
داشت: در روز گذشته نیروهای یگان حفاظت 
محیط زیست منطقه حفاظت شده سفیدکوه 
خرم آباد در حوزه استحفاظی متوجه ۲ نفر 
شکارچی غیرمجاز شدند که بلافاصله جهت 
دستگیری آن ها اقدام می کنند.  وی افزود: 
این متخلفان متاسفانه در مقابل محیطبانان 
تمرده و به محض نزدیک شدن محیطبانان با 
هم دستی چند نفر دیگر اقدام به تیراندازی و 
پرتاب سنگ به سمت محیطبانان می کنند که 
چند نفر از محیطبانان این منطقه دچار آسیب 
دیدگی می شوند. فرمان پور ضمن تقدیر از 
محیطبانان زحمتکش منطقه حفاظت شده 
سفیدکوه خرم آباد گفت: محیطبانان جهت 
درمان و معاینات پزشکی به بیمارستان منتقل 
و تحت مداوا قرار گرفتند، همچنین پرونده 
قضایی برای این متخلفان تشکیل و جهت 
سیر مراحل قانونی به مراجع قضایی ارجاع 
شد و بطور قطع با آنان برخورد جدی و قانونی 
صورت خواهد گرفت. وی از همه دوستداران 
محیط زیست درخواست نمود هرگونه تخلف 
زیست محیطی را به سامانه ۱۵۴0 اطلاع رسانی 
ع وقت نسبت به پیگیری آن  نمایند تا در اسر

اقدام شود.

، با  مدیرکل اسبق درمان ستاد مبارزه با مواد مخدر
بیان اینکه ۳ تا ۴ میلیون معتاد در کشور داریم از عملکرد 

نامطلوب وزارت بهداشت در درمان معتادان انتقاد کرد. 
»سعید صفاتیان« مدیرکل اسبق درمان ستاد مبارزه با 
، کارشناس و پژوهشگر حوزه اعتیاد در گفت وگو  مواد مخدر
با خبرنگار با انتقاد از عملکرد وزارت بهداشت در درمان 
کز درمان  گفت: این وزارتخانه در خصوص مرا معتادان 
اعتیادی که در کشور وجود دارد، سخت گیری خاصی را 
کز  اعمال می کند. به این مفهوم که می خواهند دارو را از مرا
درمان بگیرند و به داروخانه ها تحویل دهند که از نظر من 
ج  این کار موجب می شود، معتادان از سیستم درمانی خار
شوند. زیرا وقتی دارو در داروخانه ها در دسترس قرار گیرد، 
می توان گفت که نوجوان ها و جوان ها به دلیل دسترسی 
راحت تر در داروخانه ها به سمت مصرف داروهای مخدر 
سوق داده می شوند.  صفاتیان با بیان اینکه وزارت بهداشت 
در حوزه پیشگیری هم با برنامه هایی که انجام داده است 
عملا شاهد هستیم که اتفاق خاصی در کشور رخ نداده است، 
گفت: برنامه ای وجود ندارد که بگوییم وزارت بهداشت این 
برنامه ها را در حوزه پیشگیری در طی سال های گذشته 
گر طرحی  انجام داده و این برنامه موفقیت آمیز بوده است. ا
در این راستا اجرا شده با شواهد اعلام کنند که توانسته اند 
سطوح پیشگیری را در کشور کنترل کنند. وزارت بهداشت 
کز  کزی با نام SUD راه اندازی می کند که تقریباً مانند مرا مرا
کنون در کشور 8 هزار  درمان اعتیاد یا همان MMT است که ا
کز وجود دارد و ارائه مجوزها را بسیار زیاد کرده است  از این مرا
و دادن مجوزهای بسیار زیاد به افراد و یا جایگاه های خاص 
موجب می شود که سیستم اعتیاد زیر سوال برود و درمان 

ضعیف شود. 

   سرمایه گذاری وزارت بهداشت
این مسئول سابق در ستاد مبارزه با مواد مخدر در ادامه 
اظهار داشت: در کشوری که ۳ تا ۴ میلیون مصرف کننده مواد 
مخدر وجود دارد و یک میلیون نفر تحت پوشش برنامه های 
که خود یک بخش خصوصی  درمان با متادون هستند 
محسوب می شود، وزارت بهداشت باید بر روی این بخش 
خصوصی در کشور سرمایه گذاری کند. بیش از 7۵00 مرکز 
درمان داریم و ۴0 هزار پزشک و روانشناس در آن فعالیت 
می کنند و یک میلیون نفر را تحت پوشش قرار داده است، 

وزارت بهداشت باید این ها را به رسمیت بشناسد.  صفاتیان 
ح شود که  افزود: در وزارت بهداشت باید این پیشنهاد مطر
در کمیته درمان اعتیاد کشور که معاون وزیر بهداشت خود 
رئیس کمیته است، یک جایگاهی را برای بخش خصوصی 
تعریف کنند و این بخش بتواند به عنوان کانون یا به عنوان 
صنف در آنجا حق رأی داشته باشد نه اینکه در یک جلسه در 
طول ۶ ماه یک بار از این ها دعوت کنند و فقط هم شنونده 

باشند و هیچ تأثیرگذاری هم نداشته باشند. 
وی با اشاره بر اینکه در این برنامه هایی که وزارت بهداشت 
انجام می دهد چیز خاص و جدیدی نیست که بگوییم یک 
انقلابی در حوزه درمان اتفاق افتاده است، خاطرنشان کرد: 
گر  همین برنامه ها از سال 80 به بعد در حال انجام است. ا
یک مطالعه انجام دهیم مشاهده می کنیم همه این موارد 
در حال انجام است و تأثیرات خود را دارد و این افتخاری که 
کنون ایران 8 هزار مرکز درمان دارد مربوط به وزارت بهداشت  ا
امروز نیست بلکه این برنامه از سال 8۱ با یک تیم علمی در آن 
زمان آغاز شد و به تدریج رشد کرده و هر سال ۵00 تا هزار مرکز 
کنون مانع  به آن اضافه شده است. اتفاقاً وزارت بهداشت ا
کز را از لحاظ کیفی  کز می شود و جلوی توسعه مرا رشد این مرا
کز را رشد  و نه از لحاظ کمی می گیرد. به لحاظ تعداد این مرا
می دهد و این رشد بی رویه موجب می شود که سیستم درمان 

در کشور مختل شود. 

   انتقاد از عملکرد وزارت بهداشت
کز  صفاتیان در ادامه یادآور شد: ستون اصلی این مرا
درمان که در سال 8۱ در ایران راه اندازی شد و آن زمان مدیر 
کل درمان ستاد مبارزه مخدر بودم، با همکاری تیم قوی 
از وزارت بهداشت و سازمان بهزیستی این اقدام صورت 
گرفت. در آن زمان با هماهنگی دفتر سازمان ملل با چند 
کشور خارجی در اروپا ملاقات کردیم که چه اقداماتی انجام 
می دهند و با الگوبرداری از آن برنامه درمان اعتیاد در ایران 
راه اندازی کردیم.  وی افزود: در تمام دنیا متادون که برنامه 
کز درمان اعتیاد به معتادین  درمان اعتیاد است از طریق مرا
داده می شود، چند سال است که به شدت سازمان غذا و دارو 
وزارت بهداشت می خواهد جلوی این کار را بگیرد و این دارو را 
کز درمانی بگیرد و به داروخانه ها تحویل دهد. اتفاقی که  از مرا
می افتد این است که بیمار به پزشک مراجعه می کند و برایش 
نسخه می نویسد و دارو را از داروخانه تهیه می کند. مسئله 

این است که اینجا این بیمار از سیستم روان شناسی حذف 
می شود چون به راحتی می تواند دارو را از داروخانه تحویل 
گیرد. ۲0 درصد درمان اعتیاد دارو است و 80 درصد درمان 
اقدامات روانشناسی است.  این کارشناس اعتیاد با انتقاد 
کز درمان اعتیاد با این  از عملکرد وزارت بهداشت گفت: مرا
هدف راه اندازی شدند که بیمار پس از اینکه دارو را از پزشک 
تهیه کرد همان موقع نزد روانشناس برود و به مدت ۴۵ دقیقه 
گر  در آنجا خدمات روانشناسی و مددکاری دریافت کند. ا
کتفا کنیم در هر داروخانه ای  فقط به مصرف دارو بخواهیم ا
در ایران می توانیم هر دارویی را تهیه کنیم و این یک واقعیت 
است و نمی توانیم کتمان کنیم و زمانی که این اتفاق بیفتد به 
طبع تهیه داروهای مخدر هم همین گونه خواهد شد؛ یعنی 
بیمار یا نوجوان می رود و دارو را از داروخانه تهیه می کند و 
پس از مصرف مواد قرص هایی که برای درمان اعتیاد است 
در جامعه افزایش خواهد یافت. این اقدام وزارت بهداشت 
کز درمان و دادن آن به داروخانه،  یعنی گرفتن دارو از مرا
سیکل درمان را شکست می دهد و موجب می شود که تعداد 
زیادی از معتادان از حوزه درمان در کشور خارج شوند و این 

وضعیت اعتیاد در کشور را بحرانی تر می کند. 

   لزوم استفاده از متخصصان
صفاتیان همچنین در خصوص کارشناسان حوزه اعتیاد 
در کشور اظهار داشت: در ایران متخصصان بسیار خوبی 
که در سطح ملی و  در حوزه اعتیاد داریم. متخصصانی 
بین المللی و منطقه فعالیت می کنند، اما سوال این است که 
وزارت بهداشت چقدر از این اطلاعات استفاده کرده است و 
چه میزان از این متخصصان حمایت می کند و چقدر این ها 
تأثیرگذار هستند و چقدر این ها در جلسات شرکت می کنند و 

چقدر می توانند برنامه های عملیاتی ارائه دهند؟
وی افزود: بسیاری از متخصصان حوزه اعتیاد ۲۵ سال 
سابقه فعالیت دارند و از بسیاری از افرادی که در حوزه 
اعتیاد وزارتخانه کار می کنند، چندین برابر تجربه دارند، 
دنیا را دیده اند، کتاب های آموزشی مطالعه کرده اند و در 
کنگره ها شرکت کرده اند. استفاده وزارت بهداشت از ظرفیت 
متخصصان اقدام خوبی است، اما اینکه هسته مرکزی وزارت 
بهداشت به عنوان کادر حوزه درمان اعتیاد این برنامه ها را 
قبول کند و چقدر بتواند آن ها را عملیاتی کند جای سوال دارد 

که از نظر من بسیاری از این ها در کشور عملیاتی نمی شود. 

۳ تا ۴ میلیون معتاد در کشور داریم


